

DOI: 10.18572/1812-3767-2020-6-54-56

К вопросу о праве граждан на отзыв высшего должностного лица субъекта РФ

Кравцова Елена Александровна,
доцент кафедры гражданско-правовых дисциплин
Белгородского юридического института
Министерства внутренних дел Российской Федерации
имени И.Д. Путилина,
кандидат юридических наук
543375@mail.ru

Отзыв высшего должностного лица субъекта РФ является формой ответственности выборного должностного лица перед населением, одной из форм непосредственного выражения народом своей воли. Основания и правовые основы проведения процедуры отзыва высшего должностного лица субъекта РФ закреплены в Федеральном законе от 6 октября 1999 г. № 184-ФЗ «Об общих принципах организации законодательных (представительных) и исполнительных органов государственной власти субъектов Российской Федерации». В статье рассматриваются нормы данного Закона с точки зрения возможности их практической реализации, даются предложения по изменению существующей процедуры отзыва высшего должностного лица субъекта РФ со ссылками на нормативное регулирование данной процедуры в Соединенных Штатах Америки.

Ключевые слова: конституционное право, высшее должностное лицо субъекта РФ, глава региона, отзыв, право на отзыв, избирательные права, избирательное законодательство.

On the Civil Right to Recall the Supreme Official of a Constituent Entity of the Russian Federation

Kravtsova Elena A.
Associate Professor of the Department of Civil and Legal Disciplines
of the Putilin Belgorod Law Institute of the Ministry of the Interior
of Russia
PhD (Law)

The recall of a senior official of a constituent entity of the Russian Federation is a form of responsibility of an elected official to the population, one of the forms of direct expression by the people of their will. The grounds and legal basis for the procedure for recalling the highest official of a constituent entity of the Russian Federation are enshrined in Federal Law of October 6, 1999 No. 184-ФЗ "On General Principles of Organization of Legislative (Representative) and Executive Government Agencies of the Subjects of the Russian Federation". The article discusses the norms of this law from the point of view of the possibility of their practical implementation, makes suggestions on changing the existing procedure for recalling a senior official of a subject of the Russian Federation with references to the regulatory regulation of this procedure in the United States of America.

Keywords: constitutional law, the highest official of the subject of the Russian Federation, the head of the region, recall, the right to recall, electoral rights, electoral legislation.